
Llengua catalana i literatura 3

NESO3LG02DOC03
La dièresi

LES VOCALS “I”/“U”

dièresi

güe, güi, qüe, qüi hiat àtona

Lluís > Lluïset heroïcitat...

raïm, peücaigüera, pingüí,  
freqüència, obliqüitat

no porten dièresi

- �En les terminacions d’infinitiu, gerundi, 
futur i condicional dels verbs acabats  
en vocal + -ir.

- �Quan segons les normes  
d’accentuació han de dur accent  
gràfic: país, veí...

- �En els sufixos -isme i -ista.
- �En els mots compostos formats pels 
prefixos anti-, co-, contra-, re-, semi-. 

- �En les terminacions llatines -us, -um.

porten

en el cas de la u, per  
a indicar que s’ha de  

pronunciar en els grups

per a indicar que es trenca  
un diftong decreixent,  

és a dir, en cas de

i si es troben  
en posició

porten dièresi  
els mots derivats

d’altres mots  
que tinguin i/u en  

posició tònica

que acaben en  
-tat, -al, -itzar


